中国医学影像技术

CHINESE JOURNAL OF MEDICAL IMAGING TECHNOLOGY

设为首页 | 加入收藏 | 联系我们

2014-05-21 早期三

首页 | 本刊简介 | 编委会 | 收录情况 | 投稿须知 | 期刊订阅 | 稿件查询 | 广告招商 | 会议

段晓蓓,樊卫,许泽清,陈相猛.基于¹⁸F-FDG PET/CT显像分析非小细胞肺癌纵隔淋巴结转移的危险因素[J].中国医学影像技术,2012,28(6):1135~1139

基于¹⁸F-FDG PET/CT显像分析非小细胞肺癌纵隔淋巴结转移的危险因素

Analysis of risk factors for mediastinal lymph nodes metastases in non-small cell lung cancer patients with FDG PET/CT

投稿时间: 2011-10-11 最后修改时间: 2011-11-15

DOI:

中文关键词:癌,非小细胞肺 正电子发射型体层摄影术 体层摄影术,X线计算机 18F 氟脱氧葡萄糖

英文关键词:Carcinoma, non-small-cell lung Positron-emission tomography Tomography, X-ray computed Fluorodeoxyglucose F18

基金项目:

作者 单位 E-mail

段晓蓓 江门市中心医院核医学科广东 江门 529070

樊卫 中山大学肿瘤防治中心核医学科,广东 广州 510060

许泽清 中山大学附属第五医院核医学科广东 珠海 519000 zh.xuzeqing@163.com

陈相猛 江门市中心医院放射科,广东 江门 529070

摘要点击次数:421

全文下载次数:165

中文摘要:

目的 基于PET/CT显像分析非小细胞肺癌(NSCLC)纵隔淋巴结转移与临床各项指标的关系,探讨纵隔淋巴结转移的危险因素。方法 收集接受PET/CT检查的初诊NSCLC患者130例。单因素分析纵隔淋巴结转移与性别、年龄、吸烟状况、原发灶最大标准摄取值(SUV_{max})、大小、病理类型及分化程度之间的关系,采用多因素*Logistic*回归分析NSCLC纵隔淋巴结转移的预测因素。结果 68例出现区域淋巴结转移。单因素分析得出纵隔淋巴结转移与肺癌原发灶SUV_{max}、大小、分化程度有关(P<0.05),与年龄、性别、吸烟状况及病理类型无关(P>0.05)素*Logistic*回归分析显示仅原发灶SUV_{max}是影响纵隔淋巴结转移的独立因素。结论 NSCLC纵隔淋巴结转移与原发灶SUV_{max}、大小及分化程度有关;原发灶SUV_{max}是NSCLC纵隔淋巴结的一个独立危险预测因素。

英文摘要:

Objective To observe the relationship between mediastinal lymph nodes metastasis and various clinical indexes based on the 18 F-FDG PET/CT imaging, in order to explore the risk factors for mal lymph nodes in non-small cell lung cancer (NSCLC). Methods A total of 130 patients with NSCLC diagnosed in the first visit and underwent 18 F-FDG PET/CT were retrospectively reviewed. The relationship between mediastinal lymph nodes metastasis and gender, age, smoking status, primary tumor maximum standardized uptake value (SUV $_{max}$), size, pathological types and differentiation d were analyzed, and risk factors for mediastinal lymph node metastasis in NSCLC were assessed by Muilivarivate Logistic regression. Results Regional lymph nodes metastasis was found in 68 of 13 NSCLC patients. Mediastinal lymph nodes metastasis correlated with SUV $_{max}$, size and differentiation degree in primary lung lesion (P<0.05), while there was no correlation with gender, age, smoki status and pathological type (P>0.05). Further adopting Muilivarivate Logistic regression analysis showed that only SUV $_{max}$ was an independent factor for lymph nodes metastasis. Conclusion Mediastinal lymph nodes metastasis correlated with SUV $_{max}$, size and differentiation degree in primary lung lesions. High SUV $_{max}$ is an independent predictor of lymph nodes metastasis in NSCLC patients.

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器